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سروش: 
مسئله حجاب با کلینیک حل نمی شود

حجت الاســام و المسلمین ســروش در واکنش به تاسیس »کلینیک ترک 
بی حجابی« گفت: در رابطه با حجاب تعبیر کلینیک نشان از بی اطاعی مسئول 
یا مسئولینی دارد که این برنامه ها را تنظیم و به جامعه ارائه می کنند، کلینیک 
به معنای درمانگاه و محلی مداوای بیمار است، اما چند سوال از مسئولین دارم، 
اولا کســی که چنین طرحی برای تاسیس کلینیک داده است باید ثابت کند 
بی حجابی یک بیماری اســت و سپس صحبت از کلینیک کند، زیرا کلینیک 
به عنوان مرکز درمان برای افرادی است که ناراحتی جسمی و روانی دارند اما 
تاسیس چنین کلینیکی برای کسانی که بیماری جسمی و روحی ندارند یک 
اهانت نیست.  به گزارش ایسنا، این استاد حوزه خاطرنشان کرد: سوال دوم این 
است که آیا بی حجابی می تواند در ردیف بیماری قرار بگیرد؟، ما سه زاویه بحث 
می توانیم در این خصوص داشته باشیم: زاویه اول این است که فرد بی حجاب 
را از نظر جســمی متهم به بیماری کنیم، اینکه روشــن که این حرف باطلی 
است. زاویه دوم این است که ما فرد بی حجاب را متهم به بیماری روانی کنیم 
که در اینجا کارشناســان روانی و روان شناسان باید ارائه نظر کنند که آیا اگر 
کسی پوشش طبق معیارهای دینی، قومی و یا حتی منطقه ای نبود آیا واقعا از 
نظر روانی بیمار است، یعنی آزمایشگاه و روان پزشکان و اساتید روان شناسی 
چنین فردی را با عنوان بیمار روانی معرفی می کنند که باید دارو مصرف کند 
یا بستری شود. بعید می دانم که یک روان شناس قوی و حتی متوسط را پیدا 
کنید که فرد بی حجاب را به خاطر نوع پوشش سرایت به مساله روانی کند. اگر 
اینگونه باشد در دنیای امروز که شاید بتوانیم بگوئیم اکثریت زنان تابع حجابی 
که ما در شریعت و فقه بیان می کنیم نیستند پس تمام این خانم ها بیمار روانی 

به شمار می روند. واقعا چگونه این اتهام و اهانت به یک خانم زده می شود.
حجت الاسام والمسلمین سروش یادآور شد: بعید می دانم که یک روان شناس 
قوی و حتی متوســط را پیدا کنید که فرد بی حجاب را به خاطر نوع پوشش 
سرایت به مساله روانی کند. اگر اینگونه باشد در دنیای امروز که شاید بتوانیم 
بگوئیم اکثریت زنان تابع حجابی که ما در شریعت و فقه بیان می کنیم نیستند 
پس تمام این خانم ها بیمار روانی به شــمار می روند. واقعا چگونه این اتهام و 

اهانت به یک خانم زده می شود.
وی افزود: زاویه ســوم در این موضوع مربوط به دین، شریعت و فقه می شود، 
بنده به عنوان کســی که نزدیک به چهار دهه فقه خوانده و تدریس می کنم 
در هیچ جا ندیدم که در روایات و کلمات فقها؛ فرد بی حجاب را به عنوان یک 
بیمار معرفی کرده باشند، اتفاقا نگاه دین نسبت به کسانی که شریعت و احکام 
دین را اجرا نمی کنند نگاه توام با کرامت و شــخصیت است و هیچگاه دین و 
شــریعت که در فقه در این موضوعات خود را نشان می دهد انسانی که مرزی 
در احکام دینی رعایت نکرده اســت از او تعبیر بیمار نمی شود زیرا این تعبیر 

پر اهانت است.
این محقق حوزه مهدویــت بیان کرد: در روایات ما از گناهکاران تعبیر »بنده 
خدا« می شود و خدای متعال هیچگاه بندگان خود را که مرتکب گناه هم شده 
باشــند مورد اهانت قرار نمی دهد، خداوند در سوره ۵۳ سوره زمر از گناه کاران 
چنین تعبیری دارد »قُلْ یاَ عِبَادِیَ الذَِّینَ أسَْــرَفُوا عَلیَٰ أنَفُْسِهِمْ لَا تقَْنَطُوا مِنْ 
حِیمُ / )ای رســول  نوُبَ جَمِیعًا ۚ إنِهَُّ هُوَ الغَْفُورُ الرَّ رَحْمَــةِ الَلّ ۚ إنَِّ الَلّ یغَْفِــرُ الذُّ
رحمت( بدان بندگانم که )به عصیان( اسراف بر نفس خود کردند بگو: هرگز از 
رحمت )نامنتهای( خدا نا امید مباشــید، البته خدا همه گناهان را )چون توبه 
کنید( خواهد بخشــید، که او خدایی بســیار آمرزنده و مهربان است«. تعبیر 
قرآن برای گناه کاران تعبیر عبادی)بندگانم( است و می بینیم که خداوند برای 

بندگان گناه کار خود هم از چه تعبیری استفاده می کند.
حجت الاسام ســروش ابراز کرد: کسانی که مدعی دین داری و امر به معروف 
و نهی از منکر هســتند چگونه به خود اجازه می دهند به افرادی که بخشی از 
احکام دینی را عمــل نکردند تعبیر بیمار را بدهند و برای آنها کلینیک ترک 
بی حجابی تاسیس کنند، این تعبیرات نشان از این دارد که این افراد نتوانستند 
دین را بشناسند یا نتوانستند به حقیقت شریعت و فقه راه پیدا کنند. ما برای 
اجرایی شدن احکام دین باید راهی جز اهانت به افراد را انتخاب کنیم نه راهی 

که باعث شود دنیا ما را مورد تمسخر قرار دهد. 
همین که در دنیای امروز با این رســانه های فراگیر این خبر مخابره شد ما را 
مورد تمســخر قرار دادند و گفتند کیلینک بی حجابی برای بی حجابان درست 
کردند، به این دقت کردید این کار چه آبرویی از کشور و دین ارزشمند ما برده 
و آبروی ما چگونه دستخوش بازی دیگران قرار گرفته است. این محقق حوزه 
مهدویت تاکید کرد: امیرالمومنین)ع( در مورد حفظ آبروی اسام و مسلمانان 
بســیار تاکید داشتند، برای نمونه اگر اجرای حد شرعی بر فرد خطاکار  باعث 
می شــد که او مجبور به ترک کشــور اسامی شــود حضرت این حد را اجرا 
نمی کردند،  پس باید در تعبیرات و تصمیم گیرها از افراد نخبه و کارشــناس 
استفاده شــود نه افرادی که ضعف اجتماعی و سیاسی دارند زیرا برای اجرای 

احکام دینی مهم، مساله اول آبروی دین دار است.

رویداد

نگاهی به تاریخ توسعه و پیشرفت حقوق 
بین الملل زنان

ادامه از صفحه 1
کمیسیون امور اســرای فعلی و سابق فلســطین در ماه دسامبر اعام نمود 
دســت کم ۱۴۲ زن در حال حاضر در زندان های رژیم صهیونیستی نگهداری 
می شــوند؛ و اعام داشــت کــه جنایت های وحشــتناک علیه اســرای زن 
فلسطینی صورت گرفته و همچنان انجام می شود. و زنان در زندان های رژیم 
صهیونیستی در شرایط ســختی قرار دارند و حقوق آنها به گستردگی مورد 
تجاوز قــرار می گیرد؛ محرومیت از ارتباط با خانواده، حبس در ســلول های 
انفرادی، شکنجه و محرومیت از غذا از اشکال خشونت جاری علیه اسرای زن 

فلسطینی در زندان های رژیم صهیونیستی هستند. 
خشونت علیه اسرای زن فلسطینی در زندان های رژیم صهیونیستی به اشکال 
مختلفی دیده می شود تعداد کثیری از اسرای زن به شهادت رسیده اند و امور 
حریم خصوصی زنان و دختران فلســطینی در هنگام دستگیری و بازجویی 

رعایت نمی گردد.
یکی از موارد به شــدت دردناک خشونت جنســی صهیونیست ها علیه زنان 
و دختران فلسطینی اســت تاکنون پرونده های مختلفی از آزار جنسی زنان 
فلســطینی در ایست های بازرسی رژیم صهیونیستی منتشر گشته من جمله 
خشــونت های جنســی در زندان ها شــامل تهدید به تجاوز جنسی، لمس 
ناخواســته و اجباری از ســوی بازجویان و همچنین تجاوز جنسی می باشد. 
از مهم تریــن نمونه های تجاوز و کشــتار زنان فلســطینی می توان به فاجعه 

دیریاسین اشاره کرد. 
در این فاجعه به اهالی دســتور داده شــد که وارد میدان روستا شوند و پس 
از تیر باران اهالی که در کنار یک دیوار به صف شــده بودند، زنان در مقابل 

چشمان فرزندانشان مورد تجاوز قرار گرفته و به شهادت رسیدند. 
زنــان و دختــران مظلوم و بی پناه فلســطینی به عنوان بخشــی از جمعیت 
غیرنظامی فلســطین هستند که تحت اشــغال رژیم صهیونیستی به صورت 
روزمره شــاهد تضییع حقوق خود به عنوان یک فرد و یک زن می باشند در 
حالی که مطابق با مقررات و قواعدی که در حقوق بین الملل برای زنان مقرر 
گشته می بایست در جهان کنونی زنان از عالی ترین سطح دستیابی به حقوق 
خود و حقوق بشر بهره مند شوند. نکته حائز اهمیت این است که کشورهایی 
چون آمریکا،فرانســه و رژیم منحوس صهیونیست که مدعیان اصلی احترام 
به حقوق بشــر و حقوق زنان هســتند در عمل نه تنها این حقوق را رعایت 
نمی کنند بلکه از جمله اصلی ترین بازیگران نقض فاحش و گســترده حقوق 

زنان در جامعه جهانی و در نوار غزه می باشند. 
بسیاری از این موارد نقض آشکار کنوانسیون چهارم ژنو می باشد که مسئولیت 

کیفری فردی را الزامی می کند. 

یادداشت

ظریف؛ زیر ضرب نمایندگان مجلس 
یک فوریت لایحه اصاح قانون انتصاب اشخاص در مشاغل 
حساس درحالی روز یکشنبه با ۲۰۷ رأی مخالف رأی نیاورد 
که فضای مجلس بیش از آنکه علیه فوریت این لایحه باشد 

علیه »محمدجواد ظریف« بود.
به گزارش خبرآناین، در جلسه علنی روز یکشنبه مجلس 
شورای اســامی، بررسی تقاضای یک فوریت لایحه اصاح 
قانون انتصاب اشخاص در مشــاغل حساس در دستور کار 
قرار گرفت. بعد از اظهارات موافقان و مخالفان و البته نماینده 
دولت در این جلسه، نمایندگان با ۳۸ رأی موافق، ۲۰۷ رأی 
مخالــف و ۷ رأی ممتنع از مجموع ۲۵۶ نماینده حاضر در 

جلسه با فوریت این لایحه مخالفت کردند. 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسامی نیز پس از 
رای گیری گفت: موضــوع اقدام قانونی و غیرقانونی در این 
لایحه مطرح شــد. اما اصل موضوع این است که افرادی که 
ســفیر جمهوری اسامی ایران و وابستگان کشور هستند و 
ماموریت خارج از کشــور انجام می دهند، این مشکل برای 
آنها وجود دارد. برهمین اساس فوریت آن رای نیاورد ولی به 
صورت عادی این لایحه به کمیسیون مربوطه ارجاع می شود 

تا رسیدگی کنند.
اما مخالفت امــروز مجلس با فوریت لایحــه اصاح قانون 
انتصاب اشخاص در مشاغل حساس نشان داد که تاش های 
برخی نمایندگان مجلس برای برکناری محمدجواد ظریف از 

معاونت راهبردی رئیس جمهور همچنان ادامه دارد.
قانون نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل حساس در مهرماه 
۱۴۰۱ به تصویب رســید؛ لایحه ای که به اذعان بسیاری از 
تحلیلگران، با مقاصد کاما سیاســی به تصویب نمایندگان 
مجلس اصولگرای قبلی رسیده بود، از همان ابتدا مشخص بود 
که اشخاص خاصی را نشانه رفته است. این قانون حالا چند 
ماهی است که ورد زبان مخالفان محمدجواد ظریف شده تا 
او را از دولت پزشکیان دور سازند. آنچنانکه امروز نمایندگان، 
فریــاد »دو دو« )مخالف( را پیش از آغاز صحبت های مجید 
انصاری، معاون حقوقی سر دادند، مشخص بود که این اقدام 
دولت در این مجلس و با این تعداد از اصولگرایان تندرو، به 

سادگی راه به جایی نخواهد برد.
در این جلســه علنی مجید انصــاری معاون حقوقی رئیس 
جمهوری با مطرح کردن تقاضای دولت برای بررســی یک 
فوریت لایحه اصاح قانون نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل 
حساس گفت: ماده ۲ این قانون شرط انتصاب را اعام کرده 
است و به صورت مطلق شروطی را تعیین کرده که مشکاتی 

را برای دستگاه های مختلف به وجود آورده است. 
وی توضیح داد: از جمله اشکال تابعیت، تابعیت قهری است. 
در حال حاضر ۳۲ کشــور تابعیت ناشی از تولد فرزند را به 
طور مطلق به رســمیت شناخته است و ۳۲ کشور هم برای 
آن شروطی قائل هستند. معاون حقوقی رئیس جمهور بیان 
کرد: ما با همسایگان و کشورهای مختلف مراودات داریم و 
تعداد زیادی از مدیران متعهــد انقابی و حزب اللهی برای 
تحصیل و یا ماموریت به کشــورهای دیگــر رفته، زندگی 
تشکیل داده و فرزندانی به دنیا آوردند، اکنون هم به کشور 
بازگشــته و مشغول خدمت هســتند و فرزندان آنها در آن 
کشورها تابعیت قهری گرفتند. از طرفی دیگر ما با کشورهای 
همسایه مراودات داریم بعضا مدیران ما در کشورهای دیگر 
با همسر اهل آن کشور ازدواج می کنند و می خواهند خدمت 
خود را ادامه دهند، امــا این قانون به طور مطلق موانعی را 
بــه وجود می آورد. این قانون باعث می شــود که ما نتوانیم 
از ظرفیت این افراد اســتفاده کنیم به خصوص از ظرفیت 
نخبگان و دانشــمندان. پس از صحبت های مجید انصاری 
نوبت به موافقان و مخالفان رسید. در این میان، صحبت های 
مخالفان به تصویب رسیدن فوریت یک فوریت لایحه دولت 
نشــان داد که این طیف از نمایندگان چه هدفی از اجرای 

قانون نحوه انتصاب اشخاص در مشاغل حساس دارند.
تمام دغدغه آنها، آنگونه که در صحبت های هر کدام آمده، 
حضور محمدجواد ظریف اســت. معاونت راهبردی رئیس 
جمهوری که گفته می شــود حضورش در دولت با موافقت 
رهبر انقاب هم انجام شــده، همچون دوران تصدی اش بر 
وزارت امور خارجه، از دســت نمایندگان اصولگرا و تندروی 
مجلس در امان نیست. او امروز سیبل حمات نمایندگان بود.   
مهدی کوچک زاده نماینده تهــران در مجلس در مخالفت 
خود با فوریت لایحه دولت، نــه تنها حمله به ظریف را در 
دستور کار داشت بلکه عراقچی را هم به واسطه نزدیکی با او 
زیر ضرب گرفت. او گفت: ممکن است برخی افراد به خارج 
از کشور رفته و فرزندشان هم آنجا متولد شده باشد و حالا 
می خواهند در کشور خدمت کنند که اصاً کسی مخالف با 
این ها نیست. وی خطاب به معاون حقوقی رئیس جمهوری، 
گفت: چرا مطلب را تحریف می کنید؟ معلوم شــد که نظر 
شما بحث فوریت این موضوع نیست، بلکه بحث درباره آقای 
ظریف اســت.  این نماینده مجلس شورای اسامی عنوان 
کرد: عزیزان! آقای ظریف اندکی قبل در تلویزیون جمهوری 
اسامی آمد و گفت مردم ایران از هزینه دادن برای فلسطین 
خسته اند؛ که باید به وی گفت تو خسته ای. الان با ارسال این 
لایحــه به مجلس می خواهند همین لیبرال هایی را که امام 
می گفتند تا من هستم نخواهم گذاشت لیبرال ها به حکومت 
برسند، روی کار بیاورند و می خواهند راه را برای ظریف باز 
کنند. وی در ادامه اظهــار کرد: من می دانم مجلس به این 
موضوع رأی نخواهد داد و مطمئنم مجلس حرمت خودش را 
نگه می دارد، اما خواستم این حرف ها را بزنم تا معاون حقوقی 
رئیس جمهور بداند این حرف هایی که در تشــریح تقاضای 
دولت برای بررســی فوریت دار این لایحه زد، ذره ای حقوقی 
نبود. از ســوی دیگر همین امروز وزیر خارجه ما که تربیت 
شــده همین آقای ظریف اســت، گفته ما منتظریم ببینیم 

آمریکا چه می کند؛ ننگی از این بالاتر نیست.
حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده اصفهان هم همچون سایر 
نمایندگان مخالف حضور ظریف در دولت، نشان داد که قصد 
و غــرض مجلس از عدم تصویب فوریت اصاح لایحه قانون 
نحوه انتصاب اشخاص در مشــاغل حساس چیست؛ او که 
نتوانست ذوق و شوق خود را از رای نمایندگان، پنهان کند 
از پشت جایگاه خود گفت: با تشکر از ۲۰۷ همکاری که رای 
مخالف بــه فوریت بحث مربوط به آقای ظریف دادند! آقای 
ظریف برخاف قانون منصوب شده، دولت او را کنار بگذارد. 
از پزشــکیان انتظار داریم مسائل اساسی مردم مثل تورم را 
حــل کند. اگر مجلس به آن رای دهــد، یک بدعت گذاری 
جدید محســوب می شــود. این نماینده ادامه داد: تابعیت 
دو نوع قهری و اکتســابی دارد که در تابعیت قهری شامل 
متولدین آن کشــور می شــود البته که همان فرد می تواند 
اعــام کند تابعیــت را نمی خواهد. ما از نفــوذ، ضربه های 
بسیاری خورده ایم اکنون دولت برای نگه داشتن آقای ظریف 
در معاونت نظارت راهبــردی لایحه می دهد اما مگر قحط  
الرجال اســت انتظار می رود رئیس جمهور به مسائل اصلی 
مردم توجه کند. نکته عجیب اما در بررسی فوریت این لایحه 
تنهــا اظهارات مخالفان لایحه نبــود، چه آنکه این طیف از 
نمایندگان در مخالفت با دولت و شخص ظریف ید طولایی 
دارند، عجیب اما میزان رأی مخالف به این لایحه بود.  ۲۰۷ 
رأی داده شده در مخالفت با فوریت این لایحه حکایت از آن 
دارد که تنها طیف تندرو مجلس نگاه سیاسی به این لایحه 
را دنبال نمی کرده است و نمایندگانی از طیف های مستقلین 
و اصاح طلب نیز همراه با این تندروها بنای تعیین تکلیف 

شدن داستان تابعیت ها در سیاست ایران را ندارند.

مجلس

دبیرکل حزب مردم سالاری در مناظره 
روز چهار شنبه 23  که  نو  برنامه حرف 
آبان ماه در مناظره بــا دکتر بازرگان 
توســط  اتمی  بمب  ســاخت  درباره 
به  ایران برگزار شد،  جمهوری اسلامی 
بحث و گفت وگو نشست که متن کامل 

آن به شرح زیر است:
دبیــرکل حــزب مردم ســالاری در ابتدای 
ســخنان خود اظهار داشــت: من دوســت 
داشــتم یکی از آن ۳۹ نفری که بیانیه امضا 
کردند که فتوای رهبری عوض شــود حاضر 
شوند، به آقای بازرگان که تشریف آورده اند 
احترام می گذارم ولی انتظار این بود که یکی 
از آنها برای مناظــره بیاید. حدود ده مرکز 
بــرای برگزاری این مناظــره اعام آمادگی 

کردند ولی خود آن افراد استقبال نکردند.
وی با اشاره به سه دلیل خود برای مخالفت 
با ساخت ســاح هسته ای بیان کرد: من به 
ســه دلیل برای مخالفتم با ســاخت بمب 

هسته ای اشاره می کنم.
اول ازهمــه اینکــه من این را خاف شــرع 
می دانم با استدلال های فقهی، قرآنی، روایی، 
احادیث و سنت این خاف شرع است به هر 
نحــوی که بخواهیم بحث بکنیم، ادله اش را 
هم خواهم گفت. ما نمی توانیم واقعاً این کار 

را بکنیم.
دلیل دوم من این است که اصاً امکان ندارد 
که ما بتوانیم به بمب دست پیدا بکنیم، چرا 
یک حرف بی ربطــی بزنیم. حداقل نزدیک 
چهل و پنج یا شــش سال اســت که دنیا 
هیچ کشوری را ندیده که به بمب هسته ای 
دسترسی پیدا کرده باشد، همه این هایی که 
الان دارند برای قبــل از حدود ۴ دهه قبل 
است. در این مدت حتی یک کشور نتوانسته 

این کار را بکنند.
اشاره ای که شــما کردید درباره هیروشیما 
و ناکازاکــی که خودشــان قربانــی بودند 
باید درنظر گرفت، همیــن الآن ژاپن بمب 
هســته ای ندارد بــا اینکه خــودش ضربه 
خورده اســت یا مثاً کشوری مثل آلمان با 
همه ادعاهایی کــه در اتحادیه اروپا دارد، یا 
ایتالیا و... اینها عماً نتوانستند و دنیا هم به 
آنها اجازه نداده که به یک چنین ســاحی 

دسترسی پیدا کنند.
عضو هیات علمی دانشگاه عامه طباطبایی 
در پاســخ به این ســوال که آیا آن کشورها 
امکان فنی نداشتند یا موضوع چیز دیگری 
است اظهار داشت: امکان فنی داشتند ولی 
اجازه داده نشــده که به این کار دست بزند. 
دلیل سوم عاوه بر اینکه خاف شرع است و 
امکان پذیر نیست و بیخودی ما نباید حرفش 
را بزنیم، این اســت کــه در این مقطع که 
این ۳۹ نفر بیانیه امضــا کردند، این یعنی 
بازی کــردن در زمین رژیم صهیونیســتی. 
اســرائیل دوســت دارد که چنین مباحثی 
مطرح شود تا امتیازات خودش را از حامیان 
خودش بگیرد و در ایــن زمینه تا می تواند 
در جهــت تضعیف ایــران و نظام جمهوری 
اســامی حرکت کند، لذا واقعیت این است 
که ما بر سر قبری می خواهیم گریه کنیم که 
در آن هیچ مرده ای پیدا نخواهد شد. بعضی 
از دوستان تفســیرهایی می کنند که بله ما 
می توانیم به کار نگیریم ولی می توانیم داشته 
باشیم. بعضی از فرماندهان نظامی در چند 
سال قبل که رهبری فرموده بودند ما به کلی 
مخالف داشــتن ساح هســته ای هستیم، 
گفتند که رهبری فرموده اند نمی خواهیم به 
کار بگیریم ولی می توانیم داشته باشیم و به 
کار نگیریم. این چه منطقی است؟ اگر قرار 
است بازدارندگی داشــته باشد، وقتی شما 
یقین دارید که نمی خواهید به کار بگیرید، 
آنها هم که دست شــما را می خوانند، پس 
ایــن چه بازدارندگی خواهد داشــت؟ البته 
رهبری بعداً در یک نماز عید فطر فرمودند 
نه می خواهیم داشته باشیم و نه می خواهیم 
به کار بگیریم یعنی همه جنبه هایش را نفی 

کردند.
وی در پاسخ به ســوال دیگر که آیا فقط با 
اتم مخالفید یا با سایر امکانات کشتارجمعی 
هم مخالفید، گفت: ساح های کشتارجمعی 
کــه می فرماییــد اگر شــامل غیرنظامی ها 
شــود، حتماً این خاف شرع است ولی شما 
موشک داشته باشــید، پهپاد داشته باشید 
یــا عالی تریــن ابزارهای نظامی را داشــته 
باشــید که با خود نظامی ها درگیر شوید و 
تأسیسات نظامی را از بین ببرید. هر ساحی 
که موجب کشتارجمعی غیرنظامی شود از 
اتمی، حتماً خاف شرع  جمله ســاح های 

است و مخالفم.
اگر بشود که نمی شود، ساح اتمی بسازیم 

که تأسیســات نظامی را و حتی ژنرال های 
چند ســتاره نظامی را هم از بین ببرد ولی 
مردم غیرنظامی را ضربه نزند، آن خاف شرع 
نیســت، اگر بتوانیم، ولی اصاً امکان ندارد 
ما بمب هسته ای داشــته باشیم که چنین 

خاصیتی را از آن انتظار داشته باشیم.
اگر یک بمب هسته ای به تهران بخورد، فقط 
به تهران آســیب نمی زند؛ بلکه استان های 
هم جوار را هم آســیب می زند. به این شکل 
اشــکالی نــدارد که فقــط بــرای مقابله با 
نظامیان، زیرساخت نظامی آنها و زیرساخت 

اقتصادی را نابود کند.
ضمن احترامی که برای شما [آقای بازرگان] 
قائلم بایــد عرض کنم بنده مقــداری فقه 
خوانــده ام و تحصیــات حــوزوی دارم و 
سال هاســت در دانشــگاه عامه طباطبایی 
اســتاد فقه سیاسی هســتم و اصاً متولی 
کرسی فقه سیاسی بنده هستم، اینکه بنده 
بحث فقهی می کنم، این طور نیســت که از 
پشــت کوه قاف آمده باشــم یا به قول شما 
بخواهم پشــت واژه ها پنهان شوم. اصاً به 
همین دلیــل می گویم آنهایــی که مدعی 
فقاهت و اجتهاد هستند بیایند با هم مناظره 
بکنیم. بنده حداقــل ۳۵ آیه از قرآن کریم 
می توانم خدمتتان بگویم که ما را از نابودی 
نســل و تخریــب محیط زیســت و اموال و 
احشــام و حتی قطع درختان منع می کند. 
در روایات داریم که در جنگ ها پیامبر بزرگ 
اسام دستوراتی داشــتند که بروید حمله 
کنید و با نظامی ها درگیر شوید ولی تا جایی 
که به قطع درختان منجر نشــود و اموال و 

احشام حتی دشمنان از بین نرود.
بحث روایــی یک جور اســت، بحث قرآنی 
یک جور دیگر که بنده می توانم ۳۵ آیه قرآن 
را بیان کنم که در قالب مقاله ای در کرسی 
در دانشگاه عامه طباطبایی ارائه شده است.
مصطفی کواکبیان در پاسخ به اظهار طرف 
مناظره مبنی بــر اینکه موضوع را ما مطرح 
می کنیم و فقیه پاســخ می دهد و در اشاره 
به مسئله احکام ثانویه، اظهار داشت: ایشان 
احکام ثانویه را عنوان کردند، خب باید بدانیم 
اصاً احکام ثانویه چیســت. احــکام ثانویه 
جانشین احکام اولیه می شوند، اصل، احکام 
اولیه است و در جایی که ضرورت پیدا کند 
مادام الضروره حکم ثانویه برقرار است. مثاً 
می گویند خوردن مردار حرام اســت، خب 
شــما مثاً در بیابان گیــر افتاده اید و هیچ 
غذایی برای خــوردن ندارید آنجا می گوید 
وقتــی گرفتار شــده اید و ضــرورت دارد، 
اشــکالی ندارد از مردار استفاده کنیم، حالا 
شما نجات پیدا کرده اید و به شهر رسیده اید 
و غذا موجود است، اینجا دیگر نمی توانید به 
مردارخوری ادامه بدهید، چون آن شــرایط 
دیگر تمام شده است. احکام ثانویه جانشین 
احکام اولیه می شــوند به صــورت موقت نه 

به صورت دائم.
وی در پاسخ به اینکه آیا همه مراجع مخالف 
بمب اتم هســتند؟ گفت: بلــه همه مراجع 
مخالف بمب هســته ای هســتند. ادعای ما 
همین است. مثالی که ایشان می زند که کره 
جنوبی و فان کشــور چند روز فاصله دارند 
تا ساخت بمب اتم، باید گفت خب هنوز که 
نساخته اند. در جایی آقای میرباقری حرفی 
زده بود که گفتم بیاییــد مناظره کنیم اما 
حاضر نمی شــوند، همین طــور یک حرفی 
را یک طرفه می زننــد و هیچ وقت هم برای 

مناظره حاضر نمی شوند.
کواکبیان با اشاره به تقسیم بندی کشورها 
در موضوع انرژی هســته ای اظهار داشت: 
بین المللی  ســازمان  کنوانسیون های  طبق 
انرژی اتمی، کشــورها ۵ دســته میشوند: 
دســته اول همان پنج کشور هستند یعنی 
آمریکا، فرانســه، انگلیس، روســیه و چین. 
این کشــورها هم بمب هسته ای دارند و هم 
عضو شــورای امنیت هستند، حق وتو دارند 
و بالاخره انرژی هسته ای هم دارند، سیکل 
ترکیبی و... هم دارند. همین پنج کشور هم 
در بین خودشــان گفت وگوهایی دارند که 
این را محدود کنند و یک توقفی در توسعه 
ساح های کشتارجمعی داشته باشند. خب 
اینها جزو ابرقدرت ها هستند و همه چیز هم 

دست خودشان است. 
دســته دوم کشورهایی هســتند که اساساً 
قبل از همه این مســائل به این ســاح ها 
دســت پیدا کرده اند و کسی هم نمی تواند 
الان جلوی آنها را بگیرد، مثاً کره شــمالی، 
رژیم صهیونیســتی، هند و پاکســتان که 
توجیهشان این اســت که اینها همدیگر را 
کنترل می کنند و نوعی موازنه ای در منطقه 

برقرار می کنند. 

به جز این چهار کشــور و کشورهای دسته 
اول هیچ کشــور دیگری در دنیا نیست که 

بمب هسته ای داشته باشد.
دسته سوم کشــورهایی مثل ما هستند که 
از انرژی هسته ای استفاده می کنند، سیکل 
ترکیبی را داریم، غنی ســازی اورانیوم را هم 
داریم و جوری است که می توانیم برسیم به 
بمب هســته ای اما درهرحال جزو دسته ای 
هســتیم که نمی گذارند از دسته خودمان 
حرکت بکنیم برسیم به دسته دوم، نه اینکه 
تنها ما را نمی گذارند، ده ها ســال است که 

هیچ کشوری را نگذاشته اند.
دبیرکل حزب مردم سالاری در پاسخ به این 
سوال که آیا آنها حق این کار را دارند؟ افزود: 
استدلالشان این است که برای جلوگیری از 
کشــتارجمعی و نابودی بشریت جلوی این 
کار را می گیریم و نمی گذاریم. اینکه شــما 
بگویید شما چه کاره هســتید و نمی توانید 
نگذارید، این ها شعارهای قشنگی است ولی 
عماً آنها نمی گذارند. فقط ما در دسته سوم 
نیستیم بلکه بیش از بیست کشور از جمله 
ژاپن و ایتالیا و آلمان در این دســته هستند 
ولی فاصله کمی دارند تا رســیدن به بمب 
هسته ای اما امکان جابه جایی به دسته دوم 

را ندارند.
دسته چهارم کشــورهایی هستند که فقط 
از انرژی هسته ای می توانند استفاده بکنند 
و امــکان تکنولوژیک برای ســاخت بمب 
هسته ای را در اختیار ندارند. مثاً امارات یک 
کشوری است که چندین نیروگاه برق دارد 
و خب می تواند به راحتــی تکنولوژی اش را 
وارد بکند، از خودش چیزی ندارد که بتواند 
غنی سازی بالای ۶۰ درصد اورانیوم را داشته 
باشد که بخواهد برسد به بمب هسته ای ولی 

در حال استفاده از انرژی هسته ای است.
دســته پنجم هم کشورهایی هستند که نه 
انرژی هســته ای دارند و نه بمب هسته ای و 

نه توانایی دسترسی را دارند.
عرض من این است که اگر امکان جابه جایی 
در این دسته ها باشد، فقط از دسته پنجم به 
دسته چهارم و از دسته چهارم به دسته سوم 
است، ولی از دسته سوم دیگر نمی گذارند به 

دسته دوم یا اول جابه جایی صورت بگیرد.
وی تصریح کرد: چهارشنبه قرار است آقای 
گروســی به تهران بیاید، آیــا بگوییم خب 
برای چی به تهــران می آید؟ بیخود می آید.

چه ساغند یزد که کیک زرد تولید می کنند، 
چه UCF اصفهــان و چه نطنز و چه فٌردو 
قم که بنده همه اینهــا را از نزدیک بازدید 
کــرده ام به عنوان عضو کمیســیون امنیت 
ملی، هر کدام از این مراکز چندین دوربین 
دارند، دوربین هایی که برای خودشان است 
و نظــارت می کنند و اگر شــما یک لحظه 
دســت از پا خطا کنید جلوتان را می گیرند، 
خب اگر بخواهند استناد کنند به حرف های 
آقای اسامی رئیس ســازمان انرژی اتمی، 
خب گروســی نباید بیاید ولی او برای ادامه 

نظارت ها به تهران می آید.
کواکبیان در ادامه به سوالات زیر پاسخ داد: 
آیا بمب اتم بازدارندگی ایجاد نمی کند؟ آیا 
عصر بمب اتم گذشــته است؟ اگر ما قدرت 
اتمی بودیم اسرائیل ما را می زد؟ اصاً ایجاد 
بازدارندگی نمی کند. خب اســرائیل خیلی 
با ما درگیر اســت ولــی هیچ وقت نگفته اند 
چون ساح هسته ای دارند ما احساس خطر 
می کنیم و باید زودتر از بین ببریم. می گویند 
اینهــا نیروهای نیابتی دارنــد و در لبنان و 
فلسطین و سوریه و ... علیه ما کار می کنند 
پس ما باید مقابله کنیــم، اما اگر برویم به 
سمت بمب هسته ای دیگر این بهانه ها لازم 
نیســت و می گویند ذات جمهوری اسامی 
برای ما خطرناک شــده است و هر لحظه به 
خودم اجازه می دهم نابودش کنم و از بینش 
ببرم چون به بمب هسته ای دسترسی پیدا 

کرده و برای ما خطرناک است.
اســرائیل مهمان عزیز ما اسماعیل هنیه را 
می زنــد، هرچند آن را هم رســماً به عهده 
نگرفت، ولــی عوامل نفوذی شــان که این 
هم خطر بزرگی اســت که مســئولین باید 
حواسشــان به عوامل نفوذی باشد، با همه 
اینهــا چرا اســرائیل به ما بمب هســته ای 
نزد؟ از لحاظ ذاتی کــه بمب دارند، به آنها 
اجازه ندادند و نمی دهند، خب بمب داشته 
باشند، بحث این است که چرا به کار گرفته 
نمی شــود، همه حرف ما این اســت که ما 
بخواهیم برســیم به بمب هسته ای برای ما 
از نظر توانمندی تکنولوژیکی هیچ مشکلی 
ندارد، همین درصد غنی ســازی را مقداری 
بالاتر ببریم می شود به بمب هسته ای رسید. 
در بحث پلوتونیوم اراک، آب سنگین، از آن 

طریق هم بخواهیم می توانیم، این طور نیست 
که تنها از طریق غنی سازی اورانیوم برویم، 
همانجــا هم چقــدر بحث کردنــد که بتن 

ریختند و... 
عضو هیات علمی دانشگاه عامه طباطبایی 
در پاســخ به ســوال موافقید ما بمب را از 
روســیه بگیریم و در ایران نگهداری کنیم؟ 
اظهار داشــت: خیر، به جــای این حرف ها 
بیاییم اقتصــاد خودمــان را تقویت کنیم، 
به مــردم تکیه کنیــم، اگر مــردم پای ما 
بایستند چه نیازی به بمب هسته ای داریم، 
بزرگ تریــن بازدارندگــی بــرای جمهوری 
اسامی این اســت که مردمی باقی بماند، 
اقتصادش تقویت شود، روابط بین المللی اش 

را با تعامل درست حرکت بدهد.
خب آقای بازرگان می گویــد امام گفته اند 
رابطه با آمریکا حرام اســت، من که سال ها 
اندیشــه های امــام را دارم تدریس می کنم 
چنین واژه ای ندیده ام که امام خمینی گفته 
باشند. در سال ۱۳۵۸ که بحث شعار مرگ بر 
سه مفسدین، کارتر و سادات و بگین مطرح 
بود، این موضوع باعث شد که امریکایی ها در 
۲۰ فروردیــن ۱۳۵۹ آنها آمدند قطع رابطه 
شان را اعام کردند، هیچ وقت امام خمینی 
قطع رابطه با آمریکا را اعام نکرد و بعد هم 
که آنها گفتند ما نمی خواهیم با شما رابطه 
داشته باشــیم امام فرمودند رابطه گرگ و 
میش هیچ وقت به نفع ما نیســت، البته من 
نمی گویم ما همیشه باید میش باشیم و آنها 
گرگ باشــند و تقویت نشویم، امام خمینی 
قطع رابطــه را اعام نکرد، آنها اعام کردند 
و امام هم اســتقبال کردند، معلوم است در 
مقــام رهبر یک اجتماع کــه نباید بگوییم 
شــما کار بدی کردید، میگوییم ما استقبال 
می کنیم ولی این کار را ما نکردیم. در مورد 
رهبری هم صحبت کردید، هیچ وقت رهبری 
نفرمودند مــا با آمریکا تــا انقاب حضرت 
مهدی )عج( به کلی باید قطع رابطه باشــیم 
اتفاقا در یــک جایی ظاهرا آســتان قدس 
رضوی بود کــه فرمودند ما بــا آمریکا هم 
مذاکره می کنیم ولــی زمان مذاکره را خود 
من تعیین می کنم. پــس خود رهبری هم 

به کلی مخالف نیستند.
من معتقدم کــه آقای ترامپ بیزینس منی 
که روی کار آمده و مدعی معامله گری است، 
اشــکالی ندارد با ترامپ مذاکره کنیم، اصاً 
بنا نیســت که ما در مذاکــره حتماً چیزی 
بدهیم یا چیزی بگیریم، گفت وگو می کنیم 
و در گفــت وگو این که چه چیزی بدهیم و 
چه چیزی بگیریم را تعیین می کنیم، اینکه 
بگوییم ترامپ آمده پس روبه قبله بنشینیم 
درست نیســت، به نظر من بهترین فرصت 
اســت برای مذاکره کردن، یکی از چیزهایی 
که ترامپ مطرح می کند مثاً اینکه می گوید 
مــن مایلم به تهــران بــروم و مذاکره کنم 
ولی یک شــرط را مطرح می کند و آن هم 
نداشتن بمب هسته ای اســت، دوستان ما 
که شدیداً مخالف ترامپ هستند، حرف های 
عجیبی می زنند و می گویند ترامپ این قدر 
ضعیف شــده که دربه در دنبال ماست برای 
مذاکره کــردن، این طور نیســت او در حال 
انجــام کار خودش اســت در حین اینکه با 
نتانیاهــو مذاکره می کند بــا ما هم مایل به 
مذاکره است. بنده عرضم این است با حفظ 
عزت، حکمت و مصلحت با آنها مذاکره کنیم 
و زیــر بار ذلت نرویــم، اصاً عرض می کنم 
دوســتان بعضاً شعارهای عجیبی می دهند، 
ایــن افرادی که در داخــل مخالف پروتکل 
الحاقی بودند، بدانند بیش از ۷۰ کشــور به 
پروتکل الحاقی پیوسته اند ولی اینجا برخی 
در نمــاز جمعه شــعار میدادنــد »پروتکل 
الحاقی ذلت این کشور است«، خب این ۷۰ 
کشــور چقدر ذلیل هستند!!! آنها رفته اند و 
پذیرفته اند ولی به ما که می رســد می شود 

ذلت، باید دنیا را جور دیگری دید.
بنده راه حــل تمام این مباحــث را در این 
می بینم کــه ما خیلــی نمی خواهیم تکیه 
بکنیم بــه آن معیارهایی که در شــریعت 
اسام به ما گفته شده، در آموزه های دینی 
به ما گفته شــده و حتی در تجربه های این 
۴۵ ســال، هر جا به مردم تکیه کردیم و با 
مردم جلو آمدیم پیروز بودیم و هر جا جدای 
از مردم تصمیمات ســختی را می خواستیم 
بگیریم حتماً بعدش پشــیمان شده ایم، لذا 
برویم به این ســمت که اقتصادمان تقویت 
بشود و اعتماد عمومی را افزایش بدهیم و به 

مردم تکیه بکنیم.
کواکبیان در پایان سخنان خود اظهار داشت: 
هیچ کدام از کشورهای دارای بمب هسته ای 
از بمب اســتفاده نمی کنند و اســتفاده هم 
نخواهند کرد، اینکه بگوییم داشــته باشیم 
ولی اســتفاده نکنیم هیچ بازدارندگی ندارد. 
بنده عرض می کنم کــه رهبری نظام همه 
جنبه های این موضوع را رد کرده اند، همین 
چند روز قبل که رهبری درباره اقتضا زمان 
صحبــت کردنــد بعضی تفســیر کردند به 
ســاخت بمب اتمی ولی کجای آن جمات 

به این موضوع بر می گردد؟
حالا اگــر از آقای دکتر ظریــف و برجام و 
خیلی از روابط بین المللی ناراحت هســتند 
راه حلــش این نیســت که بمب هســته ای 
داشته باشیم، راه حلش تقویت کشور درهمه 

جنبه ها است.
این که می گویید ما اگر مثل کره شــمالی 
بشــویم خیلی خوب اســت چــون تحریم 
کمتــری دارد، این بزرگ تریــن توهین به 
نظام اســت که بعدازاین همه شهید دادن و 
مرارت ها بیاییم و کره شــمالی بشویم. اصاً 
چــه اهمیتی دارد که کره شــمالی تحریم 
بشود یا نشود؟ این قدر اینها منزوی هستند 

که نیازی به تحریم بیشتر نیست.

دبیرکل حزب مردم سالاری:

تولید بمب اتم، بازی در زمین اسرائیل است
بزرگ ترین بازدارندگی جمهوری اسلامی، مردمی باقی ماندن آن است


